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W imieniu Zarządu i pracowników  
Związku Miast i Gmin Morskich 

składamy Państwu najserdeczniejsze życzenia  
zdrowych i spokojnych świąt Wielkiejnocy .

Niech w tym trudnym czasie 
Opatrzność sprzyja Wam każdego dnia .

Życzymy wielu pogodnych chwil przeżytych  
w rodzinnej atmosferze 

oraz pomyślności w życiu zawodowym!
Niech wiosenna atmosfera , radość i nadzieja  

nie opuszczają Was przez cały rok!

 Marcin Makowski Andrzej Bojanowski
 dyrektor Biura prezes ZMiGM
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Tłumy gdańszczan 
świętowały 100-lecie 

zaślubin Polski z morzem
Uczestnicy festynu 

historycznego na Dworcu 
Głównym w Gdańsku, 
w niedzielę 9 lutego, 

mogli poczuć się niczym 
gdańszczanie przed 100 

laty. Był zabytkowy pociąg, 
starodawne fotografie, 

golibroda, oficerowie 
Wojska Polskiego 

i przedwojenne gry 
rodzinne. 

G E N E R A Ł  J Ó Z E F  H A L L E R  W  G D A Ń S K U

M ieszkańców miasta odwiedził 
gen. Józef Haller, któremu mar-
szałek Mieczysław Struk, odpo-

wiednik przedwojennego starosty po-
morskiego, Aleksandra Dulkiewicz w roli 
administracji pomorskiej oraz przedsta-
wicielka Polonii gdańskiej wręczyli dwie 
platynowe obrączki. W historycznej grze 
miejskiej wzięło udział ponad 1,2 tys. osób.

Gdańska podróż  w czasie
Przez kilka godzin uczestnicy festy-

nu historycznego podglądali przed-
wojennych oficerów Wojska Polskiego, 
jeźdźców Szwadronu Kaszubskiego, 
mieszkańców Gdańska sprzed 100 lat 
i innych rekonstruktorów. Hitem wśród 
zwiedzających był zabytkowy pociąg 
z drewnianym wnętrzem. Na odważ-

nych czekał barber, który golił brody „na 
Hallera”, a także tatuażysta wyćwiczony 
w tatuowaniu pomorskiego gryfa. Panie 
wykonały sobie makijaże stylizowane na 
lata 20. Metamorfozy utrwaliła malarka, 
a fotograf ze 100-letnim sprzętem robił 
zdjęcia w kolorach sepii. Można było też 
posmakować kaszubskiej kuchni i zagrać 
w przedwojenne gry zręcznościowe.

fot. Karol Stańczak

fot. Karol Stańczak
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»

Dwie plat ynowe  
obrączki  d la  Hal lera

Przekazanie obrączek zaślubinowych 
było punktem kulminacyjnym spotka-
nia z gen. Józefem Hallerem w Gdańsku. 
W 1920 roku platynowe obrączki, ufun-
dowane przez Polonię zamieszkującą 
Gdańsk, przekazał generałowi starosta 
pomorski dr Józef Wybicki. W tym roku 
obrączki gen. Hallerowi wręczył mar-
szałek Mieczysław Struk, odpowiednik 
przedwojennego starosty. Towarzyszyły 
mu prezydent miasta Aleksandra Dul-
kiewicz reprezentująca nowe władze 
Pomorza oraz Henryka Flisykowska-
-Kledzik, córka Alfonsa Flisykowskiego, 
jednego z dowódców obrony Poczty 
Polskiej w Gdańsku w 1939 roku. Pani 
Henryka symbolizowała Polaków miesz-
kających w Wolnym Mieście Gdańsku 
w 1920 roku. Obecna była też Małgorza-
ta Kidawa-Błońska, prawnuczka prezy-
denta RP Stanisława Wojciechowskiego, 
który w 1920 roku przybył na Pomorze 
z gen. Józefem Hallerem.

– Jesteśmy ci wdzięczni, generale, że 
w drodze z Torunia do Pucka zatrzyma-
łeś się w Gdańsku – powiedział podczas 

fot. Karol Stańczak

fot. Karol Stańczak

fot. Karol Stańczak
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»

Tłumy 
gdańszczan 
świętowały 
100-lecie 
zaślubin Polski 
z morzem

G E N E R A Ł  J Ó Z E F  H A L L E R  W  G D A Ń S K U

wręczania obrączek gen. Hallerowi mar-
szałek Mieczysław Struk. – To odważna 
decyzja, jednak to znak nie tylko dla Po-
laków, ale środowisk zagranicznych, że 
Gdańsk jest polski i zawsze będzie polski 
– podkreślił marszałek Struk.

Generał Haller jedną z obrączek zało-
żył na palec i obiecał nosić do końca ży-
cia, czyli, jak wiemy z historii, kolejnych 
40 lat. Druga obrączka symbolicznie 
zaślubiła Polskę z Bałtykiem w Pucku. 
Uroczystości zaślubinowe odbyły się 
w poniedziałek, 10 lutego.

Ponad t ysiąc  
uczestników  
gr y  miejsk iej

Obchodom 100-lecia zaślubin Polski 
z morzem i rocznicy wizyty gen. Józefa 
Hallera w Gdańsku towarzyszyła hi-
storyczna gra miejska ulicami Starego 
Miasta. Wzięło w niej udział ponad 
1,2 tys. osób z całego Pomorza. Były 
rodziny z dziećmi, pary i grupy przyja-
ciół szukające przygód. Ich celem było 
odnalezienie ciotki Apolonii, poznanie 
Dziadka i uratowanie polskiej delega-
cji przed zamachem, który planowali 
niemieccy komuniści. Uczestnicy od-
wiedzili m.in. Ratusz Staromiejski przy 
ul. Korzennej, bibliotekę przy ul. Maria-
ckiej i Złotą Bramę.

Dzień obchodów w Gdańsku za-
kończył koncert w Polskiej Filharmonii 
Bałtyckiej z udziałem Leszka Możdżera, 
Agnieszki Duczmal i Mirosława Baki.

W poniedziałek, 10 lutego o godz. 
7.25 historyczny pociąg z gen. Hallerem 
na pokładzie ruszył w dalszą podróż do 
Pucka – autentycznego miejsca zaślubin 
Polski z Bałtykiem w 1920 roku.

fot. Karol Stańczak

fot. Karol Stańczak

fot. Karol Stańczak
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Puckie obchody
10 lutego 1920 roku generał Józef Haller wyjechał z Torunia, by w Gdańsku spotkać się 

z pomorską Polonią. Na miejscu na gen. Hallera czekały tłumy Polaków mieszkających 
w Gdańsku. Podczas spotkania na dworcu dwie platynowe obrączki gen. Hallerowi 

wręczył dr Józef Wybicki. Symbolizowały one zaślubiny Polski z Bałtykiem, dlatego w ich 
wnętrzu wygrawerowano napis „Gdańsk 10.2.1920 Puck". Dokładnie 100 lat później, 

10 lutego 2020 roku w Pucku odbyły się uroczystości nawiązujące do zaślubin z Polski 
z morzem, w których wziął udział prezydent Andrzej Duda.

1 0 0 - L E C I E  Z A Ś L U B I N

W ocenie prezydenta, powrót Pol-
ski nad morze był najważniej-
szym wydarzeniem, jeśli chodzi 

o odbudowę polskiego państwa w zna-
czeniu gospodarczym. 

– Dlatego, że fundamentem tej nowo 
kształtującej się Polski była Gdynia, któ-
rej budowa rozpoczęła się zaraz po tym, 
kiedy Polska wróciła nad Bałtyk. I potem 
dzięki temu możliwe było rozwijanie na-
szego państwa, rozwijanie eksportu. Ot-
worzyły się oceany i morza całego świata 
dla naszych żeglarzy, dla naszej bandery, 
dla naszych marynarzy, także dla naszej 
marynarki wojennej – mówił podczas 
swojego przemówienia Andrzej Duda. fot. MGMiŻŚ

fot. GospodarkaMorska
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Puckie obchody
1 0 0 - L E C I E  Z A Ś L U B I N

– Sprowadziło nas dziś tu do niewiel-
kiego puckiego portu rybackiego wyda-
rzenie sprzed 100 lat. Wydarzenie, które 
w pamięci mieszkańców tej ziemi jest od 
samego początku przekazywane z poko-
lenia na pokolenie. I tkwi głęboko w na-
szych sercach i napawa dumą – mówiła 
burmistrz Pucka Hanna Pruchniewska. 

Jak dodaje Andrzej Meller, prezes Za-
rządu Morskiego Portu Gdynia: – To dla 
nas wyjątkowy dzień. Od momentu zaślu-
bin Polski z morzem rozpoczęła się tak na-
prawdę budowa portu Gdynia. Chcieliśmy 
uświetnić tę rocznicę, dlatego ufundowa-
liśmy tablicę upamiętniającą to wielkie dla 
historii Gdyni i całego kraju wydarzenie. 

Tablica upamiętniająca 100. roczni-
cę zaślubin Polski z morzem i powrotu 
Pomorza do macierzy zawisła na ścianie 
kościoła parafialnego pw. św. Aposto-
łów Piotra i Pawła w Pucku.

Jak wspominała wnuczka głównego 
projektanta i kierownika budowy portu 
Gdynia: 

– Cieszę się ogromnie, że wizja mo-
jego dziadka, dzięki zaangażowaniu 
innych ludzi i dzięki dobrym decyzjom, 
doszła do skutku i powstał jeden z naj-
nowocześniejszych portów na Bałtyku. 
Jego myśl techniczna wybiegała, jak 
wiemy, daleko w przyszłość. Gdyby 
dziadek nie wybrał tego miejsca, Gdynia 
byłaby prawdopodobnie jedynie piękną 
miejscowością letniskową, turystycz-
ną. Dzięki temu, że budował się port, 

fot. GospodarkaMorska

fot. MGMiŻŚ
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utworzył się również rynek pracy. Gdynia 
zaczęła się rozwijać, powstało piękne, 
nowoczesne miasto z pełną infrastruk-
turą, a Polska otrzymała okno na świat.

Podczas swojego przemówienia pre-
zydent zwrócił uwagę, że „to dzień zu-
pełnie wyjątkowy, takich zaledwie kilka 
mamy w tym okresie, kiedy obchodzimy 
100-lecie odzyskania przez Polskę niepod-
ległości”. Wskazywał, że obok „tamtego” 
11 listopada do tych najważniejszych 
wydarzeń, które „Polskę ukształtowa-
ły i budowały naszą historię”, należały: 
powstanie wielkopolskie, powstania ślą-
skie, a także powrót Polski nad morze. 
Jak dodał, do tych wydarzeń należała też 
wojna polsko-bolszewicka i wielka bitwa 
warszawska. Prezydent podkreślił, że 
odzyskanie przez Polskę Górnego Śląska 
zakończyło proces kształtowania granic 
Rzeczypospolitej i „Polska mogła się dalej 
spokojnie rozwijać, choć tylko przez 20 lat”.

Po zakończeniu przemówienia prezy-
denta śmigłowiec Marynarki Wojennej 
zrzucił symbolicznie wiązankę kwiatów 
na wody Zatoki Puckiej.

Głos zabrał też prezes Zrzeszenia Ka-
szubsko-Pomorskiego Jan Wyrowiński. 

– To, że przed stu laty 10 lutego 1920 r. 
doszło do uroczystych zaślubin Polski 
z morzem; to, że przed stu laty odradza-
jąca się Polska odzyskała dostęp do Bałty-
ku ze wszystkimi płynącymi z tego faktu 
dobrodziejstwami, stało się w głównej 
mierze możliwe dzięki postawie Ka-
szubów, odwiecznych mieszkańców tej 
nadmorskiej ziemi, którzy świadomi swej 
odrębności etnicznej i kulturowej przez 
cały czas pruskiej niewoli wiernie trwali 
przy Polsce, trzymali z Polską i trzymali 
z Bogiem – mówił szef ZKP.

W uroczystości w porcie uczestniczyli 
też wicemarszałek Sejmu Małgorzata 
Kidawa-Błońska, europoseł Janusz Le-
wandowski, szef MON Mariusz Błasz-
czak oraz minister gospodarki morskiej 
i żeglugi śródlądowej Marek Gróbarczyk. 

G O S P O DA R KA M O R S KA . P L

100. rocznica zaślubin Polski z morzem 
to wielkie święto dla wszystkich naszych 
miast i gmin. W oficjalnych uroczystoś-
ciach w Pucku wzięło udział wielu dele-
gatów naszego Związku! Cieszy nas fakt, 
że mogliśmy być częścią i pomóc w orga-
nizacji tego wydarzenia.

fot. MGMiŻŚ
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Morsowanie 
i bicie rekordu

Bicie rekordu poprzedzone zostało 
gotowaniem zupy rybnej w wiel-
kim kotle (start 5 rano), a dokonali 

tego wybitni szefowie kuchni tworzący 
projekt Mobile Chef Team: 

•  Sebastian Cichy – szef kuchni restau-
racji Nowosopocka w hotelu Eureka 
w Sopocie; 

W  P U C K U

9 lutego 2020 roku 
podczas 

VI Zaślubinowego 
Morsowania odbyło 

się bicie rekordu Polski 
w największej liczbie 

morsów jedzących zupę 
rybną w wodzie.

•  Wojciech Rzepecki – mistrz cukier-
nictwa Courtyard by Marriott Gdynia 
Waterfront; 

•  Michał Soliwoda – szef kuchni hotelu 
Mikołajki na Ptasiej Wyspie;

•  Marek Wierzbowski – mistrz cukierni-
ctwa, technolog marki CSM Polska.

Każdy zainteresowany mógł skosz-
tować zupy rybnej na stanowisku przy 
ul. Żeglarzy, w południe zaś rozpoczęto 
bicie rekordu Polski w największej liczbie 
morsów jedzących zupę rybną w wo-
dzie. Udało się ustanowić rekord!
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10 łodzi żaglowych  
trafi do Błotnika

Jeszcze przed rozpoczęciem tegorocznego sezonu żeglarskiego 
na przystań w Błotniku ma trafić 10 łodzi, na których szkolić 

się będą uczniowie szkółki żeglarskiej.

1 0 0  Ł O D Z I  N A  1 0 0 - L E C I E

Ł odzie zostaną zakupione w ramach 
zainicjowanego przez marszał-
ka województwa pomorskiego 

Mieczysława Struka projektu „100 ło-
dzi żaglowych na 100-lecie zaślubin 
Polski z morzem” ściśle związanego 
z tegorocznym jubileuszem. Uczestniczą 
w nim tylko 23 samorządy pomorskie, 
które brały udział w innych projektach 
związanych z turystyką.

– Jeszcze kilka lat temu nikt nie przy-
puszczał, że Błotnik będzie mógł się po-
chwalić taką piękną mariną, gdzie swoją 
przystań znajdzie tak wielu miłośników 
żeglarstwa z gminy Cedry Wielkie. Ta 
typowo rolnicza gmina staje się coraz 
prężniejszym ośrodkiem na żeglarskiej 
mapie Pomorza – mówił podczas spot-
kania Mieczysław Struk.

W ramach projektu 23 pomorskie 
samorządy otrzymają łącznie 100 łodzi 
żaglowych, które posłużą mieszkańcom 
naszego regionu do nauki żeglarstwa, 
a 10 z nich trafi do naszej gminy.

– Podczas spotkania swoją obec-
nością zaszczyciła nas Krystyna Choj-
nowska-Liskiewicz, która jako pierwsza 
kobieta samotnie opłynęła kulę ziemską. 
Cieszę się, że wśród naszej młodzieży nie 
brakuje chętnych, którzy rozsmakowali 
się w żeglarstwie. Może wśród nich są 
przyszli mistrzowie albo podróżnicy, 
którzy podobnie jak pani Krystyna do-
konają niecodziennych rzeczy – mówił 
Janusz Goliński.

Zakup łodzi sfinansowany zostanie ze 
środków Regionalnego Programu Opera-
cyjnego dla Województwa Pomorskiego 
na lata 2014-2020  w ramach projektów 
składających się na przedsięwzięcia stra-
tegiczne województwa pomorskiego 
pn. „Pętla Żuławska i Zatoka Gdańska” 
oraz „Pomorskie Szlaki Kajakowe”.
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„Czy to było naprawdę, 
czy tylko tak w filmie…” 
„Dzień dobry Państwu, widzimy się w sali Muzeum Marynarki Wojennej w Gdyni po raz…” 

– tak zaczynam kolejną edycję JachtFilmu. To już tyle lat, a ja w tym powitalnym zdaniu 
zmieniam tylko numer edycji, czasem nazwę miejsca. 

F E S T I W A L  F I L M Ó W  Ż E G L A R S K I C H  J A C H T F I L M

W iele znajomych twarzy. Nawet 
jeśli nie pamiętam imienia czy 
nazwiska, to uśmiechamy się 

jak dobrzy znajomi. Każdego roku takich 
twarzy jest więcej. Wiem, że czekają na 
ten filmowy maraton. Dużo wcześniej 
dostaję maile, telefony z pytaniami, czy 
będzie, kiedy, a co ciekawego w tym 

roku... Cieszy to i zobowiązuje. Z każdym 
rokiem mam wobec nich coraz większe 
poczucie odpowiedzialności. Pracuję 
nad programem rok, często dłużej. Sam 
muszę mieć przekonanie, że wybrałem 
najlepsze filmy. 

Zaskakuje mnie widok sporej liczby 
dzieci na sali. Nie będzie im łatwo, więk-

szość z filmów jest z napisami... W dru-
gim rzędzie foteli widzę około 9-letnią 
dziewczynkę. Zastanawiam się jak długo 
wytrzyma...

Stoję przed całą salą ludzi, którzy 
nie wiedzą jeszcze co zobaczą. Przyszli, 
bo mają zaufanie. Czekają na historie, 
które inspirują, motywują, zmieniają 
patrzenie. Często też mówią, że te filmy 
po prostu pomagają im przetrwać do 
wiosny. 

Pokazywane na ekranie historie 
mocno przemawiają do widzów. Filmy 
dokumentalne mają tą unikalną war-
tość, że pokazują prawdziwych boha-
terów. Po jachtfilmowych seansach 
nikt nie mówi, że aktorzy słabo grali, 
scenografia była niedopracowana, albo 
że „książka była lepsza”. Scenariusze 
pisze życie, a bohaterowie nie są wyna-
jętymi aktorami.

Znowu pokazujemy filmy piękne 
i ważne. O rodzinnym życiu na pokła-
dzie stalowego jachtu wmarzniętego 
w lody Spitsbergenu („Pod gwiazda-
mi Północy”), o dorastaniu w trakcie 
wokółziemskiej podróży, które okazuje 

fot. Tadeusz Lademann

fot. Tadeusz Lademann
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się bardziej bolesne niż lądowe życie 
(„Zagubieni”), o tym, jak będąc zna-
nym kapitanem, trudno pogodzić się 
z mijającym czasem („Kapitan”). Jest 
także film o wielkich wokółziemskich 
regatach i młodej bohaterce, która 
swoimi działaniami zmieniła patrzenie 
społeczeństwa na udział kobiet w tym 
sporcie („Maiden”).

Wieczorem, pod koniec naszego fil-
mowego maratonu na sali jest więcej 
osób niż na początku. Ostatnim filmem 
jest opowieść o atlantyckim wyścigu na 
małych łódkach, przyjaźni i spełnianiu 
marzeń („Normalni kolesie”). Histo-
ria, niepozbawiona trudnych i ciężkich 
chwil, porusza widzów. Po projekcji 
rozmawiamy z reżyserem Łukaszem Ka-
mińskim. Zauważam podnoszącą się do 
góry dziecięcą rękę. To ta dziewczynka 
z drugiego rzędu, która wytrwale oglą-
dała wszystkie filmy.

„A czy ten pan umarł naprawdę, czy 
tylko w filmie?” – pada nieśmiałe pyta-
nie, które na sali wzbudza różne reakcje. 
Słychać czyjś tłumiony śmiech, jakieś 
żachnięcie. Tylko dzieci potrafią tak 
wprost zadawać pytania. 

Odpowiadam najrzetelniej jak potrafię. 
Tak, pan w filmie zmarł naprawdę. Histo-
ria, którą oglądaliśmy, w dużej części jest 
wesoła, przyjemna, niemal przygodowa. 
Jej częścią była też śmierć, smutek, który 
dzieliliśmy razem z bohaterami.

Po zakończeniu festiwalu to pytanie 
często do mnie wracało. Zrozumiałem, 
że w czasach, gdy dookoła jest tak wiele 
fikcji, nawet dorosła osoba ma prob-

lem z weryfikacją i uwierzeniem w to 
co widzi. Tym bardziej dziecko. Świat 
bajek i filmów, w których wszystko jest 
możliwe, nagle zaczyna przenikać w ten 
prawdziwy. Coraz trudniej go zrozumieć 
i uwierzyć. Jeśli jest odważne, pyta, wie, 
rozumie...

Dziewięcioletnia dziewczynka zada-
ła chyba najważniejsze pytanie, jakie 
usłyszałem jako organizator. Utwierdziło 
mnie w przekonaniu, co jest największą 
wartością JachtFilmu. Tylko prawdziwe 
historie dają prawdziwe emocje. 

Postanowiłem jej podziękować. 
Kilka dni po festiwalu jej tata odpisał 

mi przez Facebooka: „We wtorek Mary-
sia sama odebrała na poczcie przesyłkę. 
Do samego końca nie wiedziała, kto jej 

wysłał. Potem nie mogła się nadziwić, 
że to JachtFilm. Jak opowiedziałem jej, 
z jakiego powodu dostała nagrodę, to 
pękała z dumy.”

D Z I Ę K U J Ę .  
A N D R Z E J  M I N K I E W I C Z

Gdyńska edycja Festiwalu Filmów 
Żeglarskich Jachtfilm odbyła się 2 lute-
go 2020 r. przy wsparciu miasta Gdy-
nia i Związku Miast i Gmin Morskich. 
Współorganizatorzy wydarzenia: Po-
morski Związek Żeglarski oraz Muzeum 
Marynarki Wojennej w Gdyni. Honorowy 
patronat objął prezydent Gdyni. Patroni 
mediowi: Radio Gdańsk, Magazyn Wiatr, 
Żeglarski.info.

fot. Tadeusz Lademann

fot. Tadeusz Lademann
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Orłowo – urocze 
uzdrowisko 

nad południowym 
Bałtykiem

W kolejnym spotkaniu z Orłowem tym razem przedstawię 
epizod z dziejów dotyczący walorów przyrodniczych tego 
urokliwego zakątka nad brzegiem południowego Bałtyku. 

Pod koniec okresu międzywojennego Orłowo podniesiono do 
rangi uzdrowiska nadmorskiego. Zanim to nastąpiło, była to 
stacja rybacka, której mieszkańcy z czasem zmieniali źródło 

dochodów, dodając usługi noclegowe i żywieniowe. 

K U L T U R A  M O R S K A  W  I I  R P

N ależy podkreślić fakt, że profesja ry-
baczenia nie przynosiła zbyt wielu 
korzyści. Rybacy często klepali bie-

dę, ich codzienna dieta składała się głównie 
z tego, co złowili lub wyhodowali w przydo-
mowym ogródku. Łódź wiosłowa, czasem 
z żaglem, była jedynym środkiem transpor-
tu na połowy. Jak już wiemy z poprzednich 
artykułów o Orłowie, dzięki sprzyjającym 
okolicznościom wioska znacznie się po-
większyła, będąc atrakcyjnym miejscem 
do wypoczynku. Te zalety były znane od 
dawna, dlatego armator niemiecki podczas 
zaboru pruskiego wybudował przy plaży 
pomost, przy którym cumowały statki że-
glugi przybrzeżnej, z niego był też dobry 
widok na klif redłowski od strony morza.

Do wybuchu II wojny światowej pomost 
był pieczołowicie przystosowywany do 
wymogów zwiększającego się morskie-
go ruchu turystycznego. Jedno ze zdjęć 
w artykule ukazuje jedyny statek białej floty 
kursujący pomiędzy portami południowe-
go Bałtyku o napędzie bocznokołowym. 
„Zagłoba” widniejący na zdjęciu był unikal-
nym statkiem w Polsce. Statki o podobnej 
konstrukcji pamiętamy z amerykańskich 
filmów, których akcja toczyła się m.in. na 
rzece Missisipi. 

Rozwijający się kurort minimalnie inge-
rował w otaczającą go przyrodę. Czystość 
wody pitnej i wód morskich była oceniana 
bardzo wysoko. Walory klimatyczne i zdro-
wotne okolic Gdyni zostały uznane za wa-
runki spełniające surowe kryteria określają-
ce uzdrowisko. Zarówno jakość usług, jak 
i ceny nie uległy zmianom z tego powodu. 
Nadanie przywileju uzdrowiska było dużym 
prestiżem dla całej rzeszy twórców idei tu-
rystyki zdrowotnej i uzdrowiskowej, której 
podstawowym założeniem było czerpanie 
latem i zimą korzyści zdrowotnych z pobytu 

nad morzem. Dzięki ustawie uzdrowiskowej 
Orłowo w standardzie świadczonych usług 
zrównało się z Sopotem: „Rozporządzenie 
Ministra Opieki Społecznej z dnia 15 lutego 
1938 r. wydane w porozumieniu z Ministrem 
Spraw Wewnętrznych o uznaniu uzdrowiska 
Gdynia-Orłowo za posiadające charakter 
użyteczności publicznej. Art.1. Uzdrowisko 
w województwie pomorskim Gdynia-
-Orłowo uznaje się za posiadające charakter 
użyteczności publicznej”1. Warunki i wymo-
gi stawiane przed miejscowościami, które 
złożyły akces otrzymania statusu miejsco-
wości uzdrowiskowej zostały ujęte w „Usta-
wie z dnia 23 marca 1922 roku o uzdrowi-
skach. Art.2. Za uzdrowiska uważać należy: 

Łodzie rybackie na plaży w Orłowie. Archiwum Muzeum Miasta Gdyni

„Zagłoba” cumujący w Orłowie. Archiwum Muzeum Miasta Gdyni
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1) miejscowości, posiadające (...) kąpieliska 
morskie. Art.4. Uzdrowisko może być uzna-
ne za posiadające charakter użyteczności 
publicznej, jeżeli: 1. posiada zdroje o stwier-
dzonych właściwościach leczniczych, lub też 
wyjątkowe warunki klimatyczne, względnie 
kąpielowe”2. Orłowo okresu międzywo-
jennego było uznanym kurortem, a później 
uzdrowiskiem wypoczynkowym. Oferta 
uzdrowiskowa przygotowana przez towa-
rzystwa turystyczne, biura podróży, insty-
tucje prywatne i państwowe w pełni zaspo-
kajały nawet wyszukane oczekiwania gości 
krajowych i zagranicznych. 

Wypoczywały w Orłowie elity z Pol-
ski i Niemiec. Życie nocne stało na bardzo 
wysokim poziomie. Liczne bankiety, bale 
i imprezy firmowe przyciągały nie tylko 
piękne kobiety, ale i dobrze usytuowanych 
mężczyzn. Do historii przeszły wybory Miss 
i Mistera w Domu Kuracyjnym, na których 
czekały atrakcyjne trofea. Częstymi gośćmi 
byli polscy politycy, sportowcy i bisnes-
meni. Unikatowy klimat letni, a zwłasz-
cza zimowy stworzył idealne warunki do 
rozwoju turystyki zdrowotnej i leczniczej. 
Budowanie tężyzny fizycznej, filtrowanie 
płuc jodem, aktywność fizyczna sprzyjały 
ładowaniu zdrowotnych akumulatorów.

Z dóbr przyrodniczych korzystali doro-
śli i dzieci, które były wysyłane na kolonie 
letnie w celu poprawy zdrowia fizycznego 
i psychicznego. Uzdrowisko gdyńskie śmia-
ło mogło konkurować z pobliskim Sopotem 
i miejscowościami górskimi. Wzmożona pro-
paganda Ligi Morskiej i Kolonialnej sprawiła 
gwałtowny napływ zorganizowanych grup 
wycieczkowych zwłaszcza po odzyskaniu 
niepodległości, gdyż uważano, że „Każdy 
Polak morze zobaczyć powinien”. Orłowo 
miało też swoje łazienki, wszystkie wypo-
sażone w natryski do spłukiwania soli po 
wyjściu z morza. W kilku szatniach zamon-
towano wanny do kąpieli w podgrzewanej 
morskiej wodzie. Gorące kąpiele były hitem 
sezonu możliwym do osiągnięcia w po-
bytach organizowanych przez Państwowe 
Biuro Podróży „Orbis”. Łazienki-szatnie nie 
uległy zniszczeniu w czasie II wojny świato-
wej, przetrwały czasy PRL Z uwagi na fatal-
ny stan techniczny przeznaczone zostały do 
rozbiórki. Obecnie nie ma po nich już śladu. 

Mocnym magnesem przyciągającym tu-
rystów był prawie pionowy klif nadmorski. 
Regularnie zmniejszający się podczas mor-

skich sztormów stał się atrakcją turystyczną 
Orłowa. Wyjątkowa flora i fauna wzgórz 
morenowych przyczyniła się do powstania 
terenu ochronnego. Jak podawała lokalna 
prasa, w maju 1938 roku na mocy prawa 
ustanowiono „Projektowana od dłuższego 
czasu sprawa utworzenia rezerwatu przy-
rody na Kępie Redłowskiej na wybrzeżu 
morskim została ostatecznie zdecydowa-

na”3. W najbliższej okolicy rezerwatu za-
bezpieczono teren pod zagospodarowanie 
sportowo-rekreacyjne. Wyłączono zabu-
dowę mieszkaniową i hotelarską. Zielone 
płuca Gdyni miały pozostać nieskażone cy-
wilizacją. Zakładano wybudowanie szeregu 
pływalni i obiektów przeznaczonych do 
uprawiania aktywności fizycznej na świe-
żym powietrzu: „Postanowiono urządzenie 
pięknej plaży szerokości 50 m, ciągnącej się 
na przestrzeni 3 km. Plaża od strony morza 
będzie osłonięta betonowym falochronem, 

który zabezpieczy ją przed zniszczeniem 
względnie zwężeniem przez sztormy 
morskie. Falochron ten będzie stanowił 
deptak dla publiczności. W odsłoniętej 
części morza zostanie wykonany szereg 
basenów dla sportów wodnych, a więc 
100-metrowy basen pływacki, drugi do 
gier wodnych oraz baseny do kąpieli dla 
dorosłych i dzieci. Dalej urządzona będzie 

przystań dla motorówek i jachtów. „Orło-
wo przyszłości” (realizacje obliczono na 
10 lat) będzie doskonale przygotowane 
na goszczenie kuracjuszy w ciągu całe-
go roku”4. Wykonanie ambitnego planu 
rozbudowy tej części Gdyni pokrzyżował 
wybuch II wojny światowej. Projekty i pla-
ny przetrwały zawieruchę wojenną i były 
realizowane po wojnie. Obecnie, idąc 
spacerkiem po orłowskiej plaży, możemy 
spotkać pamiątki architektoniczne pamię-
tające lata przedwojennej świetności.

Z  T U RYS T YC Z N Y M 
P O Z D R O W I E N I E M 
D R  JA R O S Ł AW  K Ł O D Z I Ń S K I , 
R A D N Y  G DY N I

Zakończenie mola w Orłowie. Archiwum Muzeum Miasta Gdyni

Piętrowe łazienki na plaży w Orłowie. Archiwum Muzeum Miasta Gdyni

1 Dz. U. 1938 nr 15 poz. 104, [w:] Dziennik Ustaw 1918-1939,BN, Sygn. P. 20 881, s. 175.
2 Dz. U. 1922 nr 31 poz. 254, [w:] Dziennik Ustaw 1918-1939, Sygn. P. 20 881, s. 443-445.
3 Kępa Redłowska Rezerwatem Przyrody, [w:] „Dziennik Gdyński” 24.05.1938, BPANG, Sygn. Mf. 393.
4 Program rozbudowy Orłowa, [w:] „Dziennik Gdyński” 22.04.1939, BPANG, Sygn. Mf. 393.
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Rekordowa liczba 
uczestników  

na 17. Zlocie 
Morsów! 

W  M I E L N I E

T egoroczny zlot był największym do 
tej pory – poprzednia edycja przy-
ciągnęła do Mielna 5022 uczestni-

ków. W tym roku sprzedaż wejściówek 
została zamknięta po przekroczeniu 
progu 6000 osób, ale zainteresowanych 
było więcej – mówi Anna Ledochowicz, 
dyrektor Centrum Kultury w Mielnie, 
które jest organizatorem wydarzenia. 

Mielno stol icą  morsów
Zloty miłośników zimowych kąpieli 

odbywają się w Mielnie od kilkunastu 
lat. W pierwszym zlocie, w 2004 roku 
uczestniczyło 122 morsów. W tej chwili 
ta liczba wzrosła niemal 50-krotnie! To 
bardzo duży progres, zwłaszcza że już 
w 2010 i 2015 roku zostały tutaj pobite 

dwa rekordy Guinnessa w liczbie mor-
sów kąpiących się w jednym miejscu. 
Mogło się wówczas wydawać, że sukces 
został osiągnięty. Szybko okazało się 
jednak, że i popularność morsowania 
i ranga samego wydarzenia ciągle rosną. 
Zlot, który odbywał się tutaj w tym roku, 
był tego najlepszym dowodem.

Międzygalaktyczne 
morsowanie

Na tegoroczne morsowanie do Miel-
na (6-9 lutego 2020 r.) przyjechali go-

ście z 323 klubów z Polski i zagranicy 
– ze Szwecji, Słowacji, z Niemiec, Czech 
i Węgier. Jak co roku było międzyna-
rodowo, a po raz pierwszy - również 
międzygalaktycznie. Każdemu zlotowi 
w Mielnie towarzyszy bowiem inne ha-
sło przewodnie. W tym roku brzmiało 
ono „Morsy w Kosmosie, czyli Między-
galaktyczny Zlot Morsów”. 

Każdy, kto w czasie zlotu był w Miel-
nie, z pewnością poczuł ten kosmiczny 
klimat, i to nie tylko ze względu na pa-
nującą tu atmosferę. Uczestnicy co roku 
przygotowują bowiem oryginalne stroje 

6 tysięcy osób nad Bałtykiem 
w jednej chwili wchodzi 

do lodowatej wody. 
W Mielnie nikogo taki widok 

nie dziwi. Co roku, w drugi 
weekend lutego odbywa 

się tutaj Międzynarodowy 
Zlot Morsów –  największy 

w Polsce, w Europie 
i prawdopodobnie 

na świecie.
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nawiązujące do tematu zlotu. Ich styliza-
cje można zobaczyć podczas corocznego 
Balu Morsa, ale także w czasie parady 
ulicami Mielna i podczas finałowej kąpieli. 
W ten jeden weekend nikogo nie dziwili 
mijani na ulicach bohaterowie „Gwiezd-
nych wojen”, kosmitki czy astronauci. Im 
bardziej strój był kosmiczny, tym lepiej.

Ślub na plaży 
Dużym, ale przy tym bardzo miłym 

zaskoczeniem był tegoroczny ślub na 
plaży. Para z Katowickiego Klubu Mor-
sów „Arktyka” zaręczyła się podczas 
ubiegłorocznego zlotu. Zrobiła to na 
plaży, przy setkach świadków, a gdy 
tylko Iza zgodziła się zostać żoną Artura, 
wskoczyli razem do morza.  Rok później, 
o tej samej porze postanowili powie-
dzieć sobie „tak”. Ślubu młodej parze 
udzieliła burmistrz Mielna Olga Roszak-
-Pezała, a na uroczystość przyszło kilka 
tysięcy osób! Po sakramentalnym „tak” 
para, tak jak przed rokiem, wskoczyła do 
zimnej wody.  

– To ogromne przeżycie, ale bez was 
i tej wspaniałej atmosfery na całym zlo-
cie nie byłoby takich wrażeń. Dziękuje-
my wszystkim, którzy byli z nami w tym 
dniu – tuż po uroczystości pisała Iza. 

Chi l lout  i  morsowanie 
Żeby podtrzymać gorącą atmosferę, 

przez cały zlot uczestnicy mogli bawić 
się w Morsowej Strefie Chilloutu. Tuż 
przy plaży czekały na nich balie i sauny. 
Na zmianę więc wskakiwali do zimnego 
Bałtyku i ogrzewali się w przygotowanej 
strefie. Z kolei dla lubiących sportową 

dnia zlotu, w samo południe. To właśnie 
wtedy po wspólnym odliczaniu, na syg-
nał burmistrz Mielna i przy melodii hym-
nu morsów wszyscy wbiegają do morza. 
Nie liczy się wtedy nic oprócz dobrej 
zabawy. Najstarsi zarejestrowani uczest-
nicy tegorocznej imprezy to 85-letni 
pan Florian i 84-letnia pani Kazimiera, 
najmłodsza była 2,5-miesięczna Paulina. 
Nie ma chyba drugiej takiej imprezy na 
świecie, gdzie tak dobrze mogą bawić 
się wszyscy. Ten zlot łączy pokolenia, 
a do Mielna przyjeżdżają całe rodziny 
- komentuje jeden z uczestników. 

Za rok,  o  tej  samej  porze
Kolejny, 18. już zlot odbędzie się 

w dniach 11-14 lutego 2021 roku. Pierw-
sze informacje dotyczące zapisów poja-
wią się już we wrześniu. Jeśli ktoś chce 
wziąć udział w wydarzeniu, wystarczy 
dodać do polubionych fanpage Między-
narodowe Zloty Morsów w Mielnie i za-
glądać na stronę Zlotmorsow.mielno.pl. 

M A RT Y N A  JA N I A K 
P R E S T I G E  M E D I A

aktywność zorganizowano coroczny 
Turniej Mrozoodpornych i dwa biegi na 
plaży, jeden na dystansie 2,5 km, drugi 
5-kilometrowy. 

Finał  w Bałt yku
Mimo wielu atrakcji najważniejszym 

punktem programu od początku istnie-
nia zlotu jest finałowa kąpiel. Zawsze 
odbywa się ona w niedzielę – ostatniego 
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Jest porozumienie 
z właścicielami 

kutrów wędkarskich
16 stycznia zakończyło się spotkanie ze sztabem kryzysowym reprezentującym 

przedstawicieli morskiego wędkarstwa rekreacyjnego. Minister Marek Gróbarczyk 
podpisał ze sztabem porozumienie, które kończy protest i zakłada wsparcie branży 

w związku z unijnym zakazem połowu dorsza na Bałtyku.

J A K I E  R E K O M P E N S A T Y ?

U bolewamy nad tym, że Komisja Eu-
ropejska, wprowadzając zakaz po-
łowu dorsza na wschodniej części 

Morza Bałtyckiego, nie uwzględniła tego 
problemu kompleksowo i nie zagwaran-
towała pomocy wszystkim branżom po-
szkodowanym tym zakazem – komentu-
je rzecznik MGMiŻŚ Michał Kania.

Porozumienie kończy protest węd-
karzy rekreacyjnych i zakłada, że mini-

sterstwo do 7 lutego przedstawi bran-
ży stan prac legislacyjnych i uzgodnień 
międzyresortowych wraz z całościową 
kwotą pomocy, natomiast do końca 
I kwartału będą znane szczegółowe 
warunki pomocy i zacznie się nabór 
wniosków. 

MGMiŻŚ zwróciło się także do Ko-
misji Europejskiej o rozszerzenie pro-
gramu operacyjnego, dzięki któremu 

możliwa będzie pomoc wędkarzom 
rekreacyjnym oraz zaproponowało 
przepisy w nowelizacji ustawy o recy-
klingu pojazdów wycofywanych z eks-
ploatacji, które umożliwią wędkarzom 
uzyskanie rekompensat za zakończenie 
działalności i złomowanie jednostki ry-
backiej.

M G M I Ż Ś
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Na szczycie tabeli wzrostów 
z dwucyfrowym wyni-
kiem plasują się zboża 

(+19 proc.) oraz paliwa (+11 proc.), 
w tym LNG +22 proc. Wzrost w grupie 
zbóż to skutek zwiększonego eksportu 
pszenicy oraz śruty rzepakowej, wy-
nikający ze światowego zapotrzebo-
wania na ten surowiec. W przypadku 
obrotów gazem LNG przeładowano 
w 2019 roku 2406,8 tys. ton (30 stat-
kami, w tym 17 statków z Kataru, 10 
z USA i 3 z Norwegii). Dla porównania 
w 2018 roku obsłużono 1977,4 tys. ton 
(23 statki, w tym 18 z Kataru, 4 z Nor-
wegii i 1 z USA).

Na minusie rok 2019 zamknęły wę-
giel (-9 proc.), ruda (-29,6 proc.), inne 
masowe (-0,7 proc.), drobnica (-3,1 
proc.) oraz kontenery (-6,5 proc.). 
Pogłębiający się w ub. roku kryzys 
w produkcji wyrobów stalowych w Eu-
ropie związany z napływem do Europy 
dużych ilości taniej stali z Chin i Rosji 
– przy braku ceł zaporowych – spo-
wodował znaczne ograniczenia w pro-
dukcji stali przez huty w Polsce i bez-
pośrednim zapleczu naszych portów 
w hutach w Czechach i na Słowacji, co 
w bezpośredni sposób przełożyło się 
na wyniki przeładunkowe w tej grupie 
towarowej, jak również w przeładun-
kach węgla. W przypadku tego ostat-
niego surowca, 56 proc. pochodzi m.in. 
z Australii, USA, Kanady, Kolumbii i Mo-
zambiku, pozostałe 44 proc. z Rosji.

Z kolei na wynik drobnicy konwencjo-
nalnej miały wpływ zmniejszone ilości 
obsłużonych wyrobów stalowych oraz 
aluminium, jak również blisko o połowę 
mniejsze przeładunki papieru i celulozy 
oraz spadek obrotów drobnicy promo-
wej. Jednocześnie wzrosły obroty na-
wozów w workach i granitów.

Od początku 2019 roku w portach 
w Szczecinie i Świnoujściu oraz Gdań-
sku i Gdyni stosowane są nowe zasady, 
analogiczne do portów zachodnich, 
dotyczące naliczania tary (czyli wagi 
netto ciągnika siodłowego z naczepą) 
za samochód ciężarowy, co ma zna-
czenie w przypadku wyników drobni-
cy promowej. Do 2018 roku włącznie 
wyliczano tarę pojazdów według cię-
żarów samochodów z lat osiemdziesią-
tych i wynosiła ona 6 ton, podczas gdy 

28 stycznia br. 
na konferencji prasowej 
Zarząd Portów Szczecin 

i Świnoujście podsumował 
miniony 2019 rok pod 

względem przeładunków, 
inwestycji oraz utrzymania 

infrastruktury portowej. 
Zespół portów Szczecin-

-Świnoujście zakończył 
rok 2019 wynikiem 

32 174,8 tys. ton 
obsłużonych towarów. Dla 

porównania w rekordowym 
2018 roku towarów było 

o 3,3 procent więcej, 
tj. 33 257,4 tys. ton.
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obecnie przeciętny samochód ciężaro-
wy – ciągnik siodłowy wraz z nacze-
pą waży od 14,5 do 18 ton – przyjęto 
przeciętną tarę – wagę netto 15 ton. 
Samo naliczanie tary  wynika z faktu, że 
armator nalicza fracht za przewóz pojaz-
du promem za cały samochód, tj. waga 
samochodu z ładunkiem, a nie za sam 
ładunek (chodzi tutaj też o wyliczenie 
dopuszczalnego ciężaru całkowitego 
wszystkich ładunków do przewozu, aby 
nie przekroczyć dopuszczalnej ładowno-
ści statku). Dla celów analitycznych dane 
za 2018 rok zostały także przeliczone wg 
nowej tary.

W sumie ponad połowę obsłużonych 
towarów w 2019 roku stanowiła drobni-
ca (54,4 proc.), pozostałe 45,6 proc. sta-
nowią towary masowe suche i płynne.  
W ub. roku zespół portów obsłużył 8872 
statki, tj. o 514 więcej aniżeli w 2018 
roku (8358 statków).

Jeśli chodzi o strukturę transportu za-
plecza, zdecydowana większość towa-
rów 62 proc. dostarczana jest do portu 
i z niego wywożona z wykorzystaniem 
transportu samochodowego, dla 28 
proc. głównym środkiem transportu jest 
kolej. Pozostałe to rurociągi (8,5 proc.) 
oraz żegluga śródlądowa (1,4 proc.).    

Uwzględniając sytuację panującą na 
rynkach światowych, gdzie zauważalne 
jest spowolnienie,  wynik wypracowany 
w 2019 roku, który jest niemal identycz-
ny z rekordowym 2018 rokiem, wskazuje 

na  bezpieczny poziom przeładunków 
w portach w Szczecinie i Świnoujściu. 
Wpływ na to ma z pewnością uniwer-
salny charakter obu portów, gdzie spadki 
w jednej grupie rekompensują wzrosty 
w innej. Zarząd Portów prognozuje, że 
rok 2020 powinien być analogiczny do 
2019 i niestety spadki w grupach ruda 
i węgiel mogą się utrzymać. Należy jed-
nak pamiętać, że rynek bywa kapryśny 
i mogą na nim wystąpić czynniki, na 
które Zarząd i spółki przeładunkowe nie 
mają wpływu, a które z kolei przekładają 
się na wielkość obsługiwanej masy to-
warowej. 

Warto także dodać, że zarówno Za-
rząd Portów, jak i spółki portowe podej-
mują szereg działań ukierunkowanych 
na pozyskanie dodatkowych towarów. 
Należą do nich z pewnością realizowane 
inwestycje w infrastrukturę portową. 
Plan inwestycyjny ZMPSiŚ SA zakłada 
wydatkowanie w portach w Szczecinie 
i Świnoujściu na poprawę infrastruk-
tury portowej prawie 1,5 mld złotych. 
Zarząd modernizuje nabrzeża w Szcze-
cinie w rejonie Kanału Dębickiego oraz 
Basenu Kaszubskiego. Ich parametry 
będą dostosowane do nowej głęboko-
ści toru wodnego Świnoujście-Szczecin, 
tj. 12,5 m. W obu portach będzie roz-
budowywana i modernizowana infra-
struktura portowa. W Świnoujściu roz-
budowywany jest terminal promowy 
w kierunku obsługi transportu inter-

modalnego, jak również budowany jest 
nowy parking dla samochodów ciężaro-
wych. Z pewnością poszerzeniem ofer-
ty przeładunkowej obu portów będzie 
budowa głębokowodnego terminalu 
kontenerowego w Świnoujściu oraz roz-
budowa terminalu LNG.

Ponadto realizowane są inwestycje 
innych podmiotów w infrastrukturę 
dostępową do portów, tj. pogłębienie 
i modernizacja toru wodnego Świnouj-
ście-Szczecin do głębokości 12,5 m, roz-
budowa trasy S3, modernizacja szlaków 
kolejowych oraz użeglownienie Odrzań-
skiej Drogi Wodnej.

Wszystkie te działania mają przy-
nieść zwiększenie konkurencyjności 
zespołu portów Szczecin-Świnoujście. 
Efektem tego będzie rosnący rokrocz-
nie wolumen obsługiwanej masy to-
warowej.

W parze z rozwojem ekonomicznym 
spółki idzie jej społeczne zaangażowa-
nie. W 2019 roku ponad sto podmiotów, 
w tym m.in. stowarzyszenia, organiza-
cje, kluby sportowe, uzyskało wsparcie 
swoich inicjatyw w takich obszarach, jak 
np. aktywność sportowa dzieci i mło-
dzieży, aktywizacja osób starszych, im-
prezy masowe (Dni Morza w Szczecinie, 
Sail Świnoujscie, Jarmark Jakubowy) czy 
wydarzenia kulturalne.

( E W ) 
G O S P O DA R KA  M O R S KA

fot. Port Szczecin.pl



C Z A S  M O R Z A  1  ( 8 2 )  m a r z e c  2 0 2 0 21

SOUTH COAST BALTIC
Establishing durable cross-border boating destination management on the basis of the MARRIAGE cooperation network; 
STHB.02.01.00-DE-0070/16. Projekt współfinansowany z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach 

Programu Europejskiej Współpracy Terytorialnej Południowy Bałtyk 2014 – 2020.

»

South Coast Baltic 
– marka, która się liczy!

Za nami jedne z największych targów branżowych na świecie – niemiecki BOOT, 
odbywający się corocznie w Düsseldorfie. Po raz kolejny, przez kilka bardzo 

intensywnych styczniowych dni (18-26 stycznia 2020) South Coast Baltic promował 
zrzeszone w ramach inicjatywy regiony oraz wspólne działania. 

D Ü S S E L D O R F  –  B O O T  2 0 2 0 

Po kilku latach wytężonej pra-
cy nad budowaniem marki 
można stwierdzić, że jest już 

ona naprawdę rozpoznawalna w krę-
gach żeglarskich, szczególnie w Niem-
czech, ale i w Skandynawii. To tam była 
skierowana główna kampania informa-
cyjno-promocyjna, ponieważ jednym 
z ważniejszych celów projektu było i jest 
ściągnięcie jak największej liczby żegla-
rzy, a także motorowodniaków na wody 
południowego Bałtyku. 

Sukces South Coast Baltic jest szcze-
gólnie ważny dla polskich portów i przy-
stani, które przecież stanowią najwięk-
szy odsetek marin na południowym 
wybrzeżu Bałtyku.

O wrażeniach z targów BOOT oraz 
najważniejszych inicjatywach projektu, 
rozmawiamy z Jensem Masuchem, ma-
nagerem projektu i jednym z twórców 
marki South Coast Baltic.

– Jak ocenia pan zainteresowanie 
stoiskiem South Coast Baltic 
wśród odwiedzających tegoroczne 
niemieckie targi BOOT? 

– Nasze stoisko cieszyło się dużą 
popularnością. Mogę śmiało potwier-
dzić trend z ostatnich lat, że region So-
uth Coast Baltic staje się coraz bardziej Jens Masuch
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znany i popularny. Jest to tym bardziej 
niezwykłe, że w tym roku mieliśmy 
mniej pracowników i mniejsze stoisko. 
Ponadto organizacja hali, w której by-
liśmy ulokowani podczas BOOT 2020, 
nie była idealna. W przeciwieństwie do 
ubiegłego roku nie pasowała ona do 
naszej koncepcji i trochę obawialiśmy 
się o ruch na naszym stoisku. Ale nasze 
obawy na szczęście się nie potwierdziły 
i dziś mogę stwierdzić, że jesteśmy bar-
dzo zadowoleni z przebiegu i wyników 
osiągniętych podczas targów. Mieliśmy 
wrażenie, że odwiedzający nie trafiają 
przypadkiem na stoisko South Coast 
Baltic. Część osób otwarcie mówiła, że 
będąc na targach, szuka właśnie nasze-
go stoiska. To jest nasz ogromny sukces. 
Po 8 latach kampanii widzimy, że nasza 
marka jest czymś więcej, a jej pozycję 
można uznać za ugruntowaną na rynku. 

– Chyba najbardziej rozpoznawalną 
inicjatywą South Coast Baltic 
jest letni rejs po południowym 
wybrzeżu Bałtyku. W ubiegłym 
roku przebiegał on po raz 
pierwszy w kierunku zachodnim, 
z Bornholmu przez Darłowo, 
Szczecin, Świnoujście do Kröslin 
na Pomorzu Przednim. Czy 
planowany rejs na rok 2020, tym 
razem starą trasą z Gdańska przez 
Kaliningrad do Kłajpedy wzbudzał 
zainteresowanie na tegorocznych 
targach? 

– Zainteresowanie naszym rejsem 
żeglarskim South Coast Baltic 2020 jest 
duże. W sumie po targach mieliśmy 
18 potwierdzonych rejestracji z podpisa-
nymi dokumentami. Ponadto było sześć 

SOUTH COAST BALTIC
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South Coast Baltic  
- marka, która się liczy!

D Ü S S E L D O R F  –  B O O T  2 0 2 0 
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prawie potwierdzonych rejestracji – cze-
kamy tylko na podpisane dokumenty re-
jestracyjne. Oznacza to, że rejs jest prawie 
w pełni zarezerwowany, ale nadal mamy 
kilka miejsc dla chętnych ze Skandynawii 
i innych krajów, żeby dopełnić flotyllę do 
30 łodzi. Oprócz rejestracji na ten rok już 

65 osób pozostawiło swoje dane kontak-
towe na listach zainteresowań na rajdy 
SCB w 2021 i 2022 roku! 

– Możemy już mówić o społeczności 
South Coast Baltic tworzonej przez 
uczestników rejsów?

– Jak najbardziej. Właśnie w celu jej 
integrowania organizujemy spotkania 
uczestników naszych rejsów. Nasze te-
goroczne spotkanie dla uczestników rej-
su żeglarskiego SCB podczas BOOT było 
wielkim sukcesem. 50 z 90 uczestników 
rejsu South Coast Baltic 2019 przyjęło 
nasze zaproszenie. Panowała świetna 
atmosfera, a rozmowy trwały do póź-
nej nocy. Najważniejsze były światowe 
premiery dwóch fantastycznych filmów 
zrealizowanych przez biorącą udział 
w rejsie studencką inicjatywę Moritz TV. 
Filmy spotkały się z dużym uznaniem. 

– Jak jeszcze, oprócz samego stoiska, 
South Coast Baltic promuje się 
podczas targów? 

– Bardzo ważne są dla nas spotkania 
z mediami. Tegoroczne po raz kolejny 
okazało się sukcesem. Wzięli w nim udział 
redaktorzy najważniejszych niemieckich 
czasopism żeglarskich (np. „Yacht”, „Se-
geln”, „Boote”). W rozmowach z dzienni-
karzami nawiązujemy dobre kontakty na 
przyszłość. Efektem są świetne artykuły 
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prasowe. Na przykład 1 kwietnia 2020 r. 
zostanie ostatecznie opublikowany 
8-stronicowy reportaż niemieckiego ma-
gazynu „Yacht” na temat rejsu żeglarskie-
go South Coast Baltic 2019. 

– I na koniec pytanie o materiały 
drukowane. W portfolio South 
Coast Baltic, oprócz świetnie 
wydanych dwóch edycji magazynu 
South Coast Baltic, znajdziemy 
prawdziwy hit wśród żeglarzy 
– „Przewodnik po portach 
i przystaniach południowego 
wybrzeża Bałtyku”. Nieraz 
spotkałam się z żeglarzami, którzy 
właśnie dzięki tej publikacji 
zaczęli w ogóle rozważać płynięcie 
opisanymi w niej trasami 
i dowiedzieli się o samej marce. 
Czy przewodnik nadal cieszy się 
powodzeniem na targach, mimo że 
był już rozdawany kilka lat z rzędu? 

– Jak najbardziej. Przewodnik nadal 
jest w cenie! W tym roku, liczba rozda-
nych SCB Harbour Guide, jak go robo-
czo nazywamy, nieco się zmniejszyła 

w porównaniu do dwóch ostatnich lat. 
Wynika to z faktu, że mieliśmy mniejsze 
stoisko, a zatem mniej pracowników niż 
w 2019 i 2018 roku. Nadal jednak licz-
by oscylują wokół 2000 egzemplarzy 
(w 2020 było to dokładnie 1860 egzem-
plarzy, a dla porównania w 2019 i 2018 
roku – odpowiednio 2090 i 2000). 
Co ważne, większość przewodników zo-

stała rozdana podczas rozmów z żegla-
rzami dotyczącymi ich konkretnych pla-
nów na najbliższe 3 lata, więc jesteśmy 
bardzo zadowoleni z osiągniętych rezul-
tatów. Ponadto, popyt na przewodnik 
nadal jest, o czym świadczą ciągle tra-
fiające do nas zapytania indywidualne. 

R O Z M AW I A Ł A 
M A RTA  C Z A R N E C KA- GA L L AS

»

South Coast Baltic  
- marka, która się liczy!
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Likwidacja Urzędu 
Morskiego w Słupsku

Od kwietnia 2020 r. Urząd Morski w Słupsku przestaje 
istnieć. Minister gospodarki morskiej i żeglugi śródlądowej 
Marek Gróbarczyk podpisał dwa rozporządzenia w związku 

z planowanym zniesieniem urzędu.

O D  1  K W I E T N I A  B R .

R ozporządzenia w sprawie zniesie-
nia Urzędu Morskiego w Słupsku 
oraz w sprawie określenia teryto-

rialnego zakresu działania dyrektorów 
i siedzib urzędów morskich minister 
podpisał 15 stycznia 2020 r. 

Jak poinformował dyrektor biura pra-
sowego MGMiŻŚ Michał Kania, w ciągu 
2-3 tygodni planowane było spotkanie 
z pracownikami słupskiej placówki.

– Podczas spotkania minister Marek 
Gróbarczyk wyjaśni pracownikom wszel-
kie wątpliwości dotyczące ich pracy. Przy 
czym nie planujemy zwolnień pracowni-
ków, dalej będą zatrudnieni w administra-
cji morskiej – informował M. Kania.

Zgodnie z zapisami rozporządzeń 
słupska jednostka zostanie zniesiona 
1 kwietnia 2020 r. W Polsce pozostaną 
dwa urzędy morskie: w Gdyni i Szcze-
cinie. Ich zasięg terytorialny w pasie na-
brzeżnym będzie sięgał odpowiednio od 
wschodniej granicy państwa do granicy 
województw pomorskiego i zachod-
niopomorskiego oraz od tej granicy do 
zachodniej granicy państwa. Wskazany 
w projekcie południk wyznaczy grani-
cę kompetencji na morskich wodach 
wewnętrznych, morzu terytorialnym, 
w strefie przyległej, wewnętrznej strefie 
ekonomicznej, w portach i przystaniach.

Wierzytelności i zobowiązania UM 
w Słupsku zostaną podzielone między 
dyrektorów urzędów morskich w Gdyni 
i w Szczecinie. Według właściwości te-
rytorialnej będą użytkować też mienie 
Skarbu Państwa będące obecnie w dys-
pozycji słupskiego urzędu.

Zatrudnieni obecnie w słupskiej jed-
nostce, świadczący pracę na terenie wo-
jewództwa zachodniopomorskiego, sta-
ną się od stycznia pracownikami Urzędu 
Morskiego w Szczecinie, a ci pracujący 
w Pomorskiem – Urzędu Morskiego 
w Gdyni.

Zgodnie z uzasadnieniem zarządzenia 
dotyczącego likwidacji UM w Słupsku nie 
dojdzie do redukcji zatrudnienia wśród 

dotychczasowych pracowników jed-
nostki, zdecydowana większość będzie 
wykonywać swoje obowiązki w dotych-
czasowych miejscach pracy – w kapita-
natach portów, bosmanatach, obwodach 
ochrony wybrzeża. Pozostali pracownicy 
mają znaleźć zatrudnienie w planowa-
nych do utworzenia delegaturach, m.in. 
w Kołobrzegu i Słupsku oraz innych te-
renowych komórkach organizacyjnych 
pozostałych urzędów morskich.

Projektodawca zaznaczył, że obo-
wiązek wydania rozporządzeń wynika 
z przepisów ustawy o obszarach mor-
skich i podjętych przez ministerstwo 
działań, których celem jest reorganizacja 
struktury terenowej administracji mor-
skiej. Rozporządzenia, według projek-
todawcy, nie będą miały negatywnych 
skutków społeczno-gospodarczych oraz 
wpływu na działanie mikroprzedsiębior-
ców oraz małych i średnich firm.

Proces legislacyjny nad projektami 
rozporządzeń rozpoczął się 13 listopada 
2019 r.

W wyniku uzgodnień międzyresorto-
wych uwagi do nich zgłosiły Kancelaria 
Prezesa Rady Ministrów oraz Rządowe 
Centrum Legislacji. Te dotyczyły m.in. 

trybu wprowadzania zmian [projekty 
zakładały pierwotnie, że słupska jed-
nostka zostanie zniesiona 1 stycznia 
2020 r. – PAP] oraz niedostatecznego 
uzasadnienia konieczności zniesienia 
Urzędu Morskiego w Słupsku. Część po-
prawek została uwzględniona.

Apel do ministra gospodarki morskiej 
i żeglugi śródlądowej Marka Gróbarczyka 
o zaniechanie zamiaru likwidacji Urzędu 
Morskiego w Słupsku podjęli na listopado-
wej sesji słupscy radni. Stosowne uchwały 
przyjęły też rady Darłowa i Ustki. O plano-
wanej likwidacji słupskiej jednostki dysku-
towano na senackiej Komisji Samorządu 
Terytorialnego i Administracji Państwo-
wej 8 stycznia. Wzięli w niej udział m.in. 
przedstawiciele władz samorządowych 
Pomorza Środkowego, negatywnie oce-
niając pomysł zniesienia słupskiego urzę-
du. Jego pracownicy w proteście pikieto-
wali podczas konwentu morskiego, który 
18 stycznia odbył się w Ustce.

Urząd Morski w Słupsku zarządza po-
nad 170 km wybrzeża polskiego. Zatrud-
nia blisko 300 osób. W samej słupskiej 
centrali urzędu pracuje ponad 100 osób.

I N GA  D O M U R AT  
M O R Z A  I  O C E A N Y
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Gdańsk – miasto 
inwestycji

Gdańsk to nie tylko  
miasto pełne zabytków, 

kawiarni i restauracji.  
To również miasto biznesu 

i inwestycji, w tym tych 
najważniejszych  

– drogowych.

N O W Y  W I A D U K T  I  L I N I E  T R A M W A J O W E

M iasto prowadzi wiele inwestycji, 
wśród najważniejszych znajduje 
się budowa wiaduktu Biskupia 

Górka, budowa linii tramwajowej w cią-
gu al. Pawła Adamowicza i Nowej War-
szawskiej oraz gruntowna przebudowa 
linii tramwajowej na Stogi.

Biskupia  Górka
Wiadukt w ciągu Traktu św. Wojciecha 

to kluczowa inwestycja ostatnich dwóch 
lat. Skala zadania, które ułatwi miesz-
kańcom i przyjezdnym poruszanie się na 
trasie w kierunku Pruszcza Gdańskiego, 
jest ogromna. Obecnie można korzystać 
już z jednej nitki jezdni, natomiast prze-
jezdność na drugiej będzie zapewniona 
w IV kwartale 2020 r., budowa aktualnie 
trwa. Stary wiadukt został już całkowicie 
zdemontowany.

Oprócz wiaduktu zadanie obejmuje 
również budowę mostu nad kanałem 
Raduni i parkingu kubaturowego przy ul. 
Okopowej. Zaplanowanych jest w nim 
380 miejsc parkingowych (kubatura po-
nad 87 tys. m sześc.).

– Parking, który powstanie przy oka-
zji inwestycji wiadukt Biskupia Górka, na 
pewno przyczyni się do uporządkowania 
sytuacji postojowej w tej okolicy – in-
formuje Alan Aleksandrowicz, zastępca 
prezydenta Gdańska ds. inwestycji. – 
Skorzystają na tym osoby odwiedzające 
urzędy administracji publicznej, pracow-
nicy oraz osoby mieszkające w pobliżu 
i turyści.

Łączny koszt budowy wiaduktu i par-
kingu wynosi 163 mln złotych. Głównym 
wykonawcą wiaduktu Biskupia Górka 
jest firma Budimex S.A., z którą podpi-
sano umowę w marcu 2018 r. Inwesty-
cja otrzymała dofinansowanie unijne 
z Programu Operacyjnego Infrastruktura 
i Środowisko, Oś Priorytetowa IV. Infra-
struktura drogowa dla miast, działanie 
4. Zwiększenie dostępności transporto-

wej ośrodków miejskich leżących poza 
siecią drogową TEN-T i odciążenie miast 
od nadmiernego ruchu drogowego.

Al.  Pawła Adamowicza 
Aleja Pawła Adamowicza to nowa 

arteria na planie miejskim Gdańska. 
W styczniu po raz pierwszy można było 
przejechać nową ulicą oraz 220-me-
trowym wiaduktem zwanym estakadą 
wenecką.

– Estakada oraz cała inwestycja 
związana z połączeniem dzielnic Gdań-
ska świadczy o wizjonerskim podejściu 
prezydenta Adamowicza. Zawsze mi 
to imponowało – powiedziała podczas 
otwarcia w styczniu Aleksandra Dulkie-
wicz, prezydent Gdańska. – Estakada 
jest przykładem wielkiego kunsztu in-
żynieryjnego. W pełni skorzystać z tego 
połączenia będziemy mogli w maju. 

Konstrukcja otrzymała nazwę esta-
kady weneckiej ze względu na charakte-
rystyczne łuki przypominające rzymskie 
akwedukty. Estakada ma 220 m długoś-
ci i około 29 m szerokości. Zbudowana 

jest ze 154 łuków betonowych, z czego 
każdy z nich waży 38 ton. Zastosowanie 
konstrukcji łukowej zasypanej gruntem 
przekłada się na dobre wyciszenie ruchu 
pojazdów. Z kolei pod budowanym wia-
duktem znajdują się tereny, które będzie 
można w przyszłości w atrakcyjny spo-
sób zaaranżować do wszelkiego rodzaju 
rekreacji.

Estakada jest obecnie udostępniona 
kierowcom samochodów, równolegle 
będą trwały prace budowlano-wykoń-
czeniowe. Wykonano już główne układy 
drogowe wraz z infrastrukturą pod-
ziemną, ustawiona została sygnalizacja 
świetlna oraz oświetlenie, na ukoń-
czeniu są również prace przy budowie 
chodników i ścieżek rowerowych. Trwają 
prace związane z układaniem torowiska 
oraz wykończeniowe na przystankach 
komunikacyjnych, które przystosowane 
są także dla osób niewidomych. Teren 
wzdłuż inwestycji jest sukcesywnie za-
gospodarowywany pod kątem zieleni, 
na odcinku od skrzyżowania ul. Myśliw-
skiej do skrzyżowania ul. Warszawskiej 
z ul. Jabłoniową zostały już posadzone 

Estakada wenecka
fot. J. Pinkas
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drzewa, krzewy oraz ułożone kamienie 
ozdobne. W ramach zadania powstał 
także nowy dom działkowca. Zakończe-
nie robót na całej inwestycji planowane 
jest na koniec maja 2020 roku, wtedy 
estakadą pojadą tramwaje.

Budowa linii tramwajowej Nowa 
Bulońska Północna (robocza nazwa 
al. Pawła Adamowicza) jest częścią 
opracowanego przez władze miasta 
Strategicznego programu rozwojo-
wego dzielnic południowych na lata 
2014-2020. Zadanie realizowane jest 
w ramach Gdańskiego Programu Ko-
munikacji Miejskiej, etap IVA (GPKM 
IVA). Wykonawcą prac jest konsorcjum 
firm, którego liderem jest firma NDI S.A. 
z Sopotu. Realizacja Nowej Bulońskiej 
Północnej kosztować będzie około 240 
mln zł. Inwestycja dofinansowana jest 
z Funduszu Spójności w ramach Progra-
mu Operacyjnego Infrastruktura i Środo-
wisko na lata 2014-2020.

Linia  t ramwajowa  
Nowa Warszawska

Ta linia tramwajowa ma pomóc 
mieszkańcom południowych dzielnic 
w skomunikowaniu z pozostałymi częś-
ciami miasta, jest to jedna z najważniej-
szych inwestycji planowanych w tym 
rejonie.

– Projekt europejski zakładał reali-
zację tej linii tramwajowej w roku 2021 
i ten cel chcemy utrzymać – podkreśla 
Alan Aleksandrowicz. – Budowa realizo-
wana będzie w dwóch etapach.

Prace na pierwszym odcinku rozpo-
czną się w maju i potrwają do grudnia br. 

Pierwszy etap budowy linii tramwa-
jowej Nowej Warszawskiej obejmować 
będzie przebudowę skrzyżowania al. 
Havla do wysokości ul. Łódzkiej. Z uwagi 
na bardzo uczęszczaną lokalizację odci-
nek ten realizowany będzie w pierwszej 
kolejności. Planowana jest też budowa 
torów tramwajowych, jezdni i ścieżki 
rowerowej. Ponadto wybudowany zo-
stanie przystanek przy ul. Łódzkiej. Za-
kończenie prac planowane jest na koniec 
2020 r.

Równolegle do realizacji I etapu będą 
trwały przygotowania do rozpoczęcia 
II etapu inwestycji obejmującego odci-
nek od ul. Łódzkiej do połączenia z al. 
Pawła Adamowicza. Planowany termin 
zakończenia tego etapu, a tym samym 
całej inwestycji, to IV kwartał 2021 roku. 

Inwestycja jest realizowana w ramach 
Gdańskiego Projektu Komunikacji Miej-
skiej, etap IVA współfinansowanego 
z funduszy unijnych ze środków Fundu-
szu Spójności w ramach Programu Ope-
racyjnego Infrastruktura i Środowisko 
2014-2020.

Linia  t ramwajowa Stog i
Skala przebudowy tej linii tramwajo-

wej jest znaczna i skomplikowana. Łącz-
nie na Stogach przebudowanych jest ok. 
3,7 km torów tramwajowych i ok. 2,5 km 
dróg. Oprócz modernizacji infrastruktury 
tramwajowej, czyli torowiska, sieci trak-
cyjnej i przystanków, przebudowywany 
jest także istniejący układ drogowy wraz 
ze skrzyżowaniami, zjazdami, chodnika-
mi i ścieżkami rowerowymi. Dodatkowo 
wykonywana jest kompleksowa przebu-
dowa infrastruktury podziemnej znajdu-
jącej się pod głównymi arteriami dziel-
nicy. W ramach inwestycji prowadzone 
są prace związane m.in. z przebudową 
sieci gazowej, ciepłowniczej, wodocią-
gowo-kanalizacyjnej, odwodnienia oraz 
sieci teletechnicznych, energetycznych 
i oświetlenia, a także budowa przepustu 
na kanale Kaczeńce. 

Przebudowa infrastruktury tramwa-
jowej w ul. Wosia Budzysza, Stryjew-
skiego i Nowotnej w Gdańsku realizowa-
na jest w ramach Gdańskiego Projektu 
Komunikacji Miejskiej, etap IVA. Umowa 
z wykonawcą prac Aldesa Construccio-
nes Polska sp. z o.o. podpisana została 
w czerwcu 2018 roku. Koszt inwesty-
cji to ponad 110 mln zł, z czego ponad 
46 mln zł to pozyskane dofinansowanie 
unijne.

Al. Pawła Adamowicza

Wiadukt Biskupia Górka
fot. D. Paszliński

fot. D. Paszliński



CEDRY WIELKIE
Urząd Gminy, ul. Płażyńskiego 16
83-020 Cedry Wielkie
tel. 58 683 61 65
fax 58 683 61 66
www.cedry-wielkie.pl
urzad@cedry-wielkie.pl

DARŁOWO
Urząd Miejski, pl. T. Kościuszki 9
76-150 Darłowo
tel. 94 314 22 23
fax 94 314 23 33
www.darlowo.pl
poczta@darlowo.pl

DZIWNÓW
Urząd Miasta, ul. Szosowa 5
72-420 Dziwnów
tel. 91 327 51 63
fax 91 327 51 64
www.dziwnow.pl
um@dziwnow.pl

ELBLĄG
Urząd Miasta, ul. Łączności 1
82-300 Elbląg
tel. 55 235 35 36
fax 55 235 35 55
www.umelblag.pl
umelblag@elblag.com.pl

GDAŃSK
Urząd Miejski, 
ul. Nowe Ogrody 8/12
80-803 Gdańsk
tel. 58 323 60 00
fax 58 323 61 66
www.gdansk.gda.pl
prezydent@gdansk.gda.pl

GDYNIA
Urząd Miasta, 
al. Marszałka Piłsudskiego 52/54
81-382 Gdynia
tel. 58 668 80 00
fax 58 620 97 98
www.gdynia.pl
umgdynia@gdynia.pl

GNIEWINO
Urząd Gminy, ul. Pomorska 8
84-250 Gniewino
tel. 58 676 76 77
fax 58 676 72 26
www.gniewino.pl
gniewino@gniewino.pl

HEL
Urząd Miasta, ul. Wiejska 50
84-150 Hel
tel. 58 677 72 40
fax 58 677 72 77
www.gohel.pl
ratusz@gohel.pl

JASTARNIA
Urząd Miasta, ul. Portowa 24
84-140 Jastarnia
tel. 58 675 20 72
www.jastarnia.pl
jas_bor@poczta.onet.pl

KOŁOBRZEG – miasto
Urząd Miasta, ul. Ratuszowa 13
78-100 Kołobrzeg
tel. 94 355 15 00
fax 94 352 37 69
www.kolobrzeg.pl
urzad@um.kolobrzeg.pl

KOSAKOWO
Urząd Gminy, ul. Żeromskiego 29
81-198 Kosakowo
tel. 58 660 43 00
fax 58 660 43 01
www.kosakowo.pl
sekretariat@kosakowo.pl

KROKOWA
Urząd Gminy, ul. Żarnowiecka 29
84-110 Krokowa
tel. 58 675 41 00
fax 58 675 41 01
www.krokowa.pl
urzad@krokowa.pl

KRYNICA MORSKA
Urząd Miasta, ul. Górników 15
82-120 Krynica Morska
tel. 55 247 65 27
fax 55 247 65 66
www.krynicamorska.tv
um@krynicamorska.tv

LĘBORK
Urząd Miasta, 
ul. Armii Krajowej 14
84-300 Lębork
tel. 59 862 42 80
fax 59 862 24 27
www.lebork.pl
burmistrz@um.lebork.pl

ŁEBA

Urząd Miejski, ul. Kościuszki 90

84-360 Łeba

tel. 59 866 15 13

fax 59 866 13 37

www.leba.eu

sekretariat@leba.eu

MIELNO – gmina

Urząd Gminy,

ul. Chrobrego 10

76-032 Mielno

tel. 94 345 98 30

fax 94 345 98 34

www.mielno.bip.net.pl

ug@gmina.mielno.pl

MIĘDZYZDROJE

Urząd Miejski, 

ul. Książąt Pomorskich 5

72-500 Międzyzdroje

tel. 91 327 56 31

fax 91 327 56 30

www.miedzyzdroje.pl

um@miedzyzdroje.pl

PRUSZCZ GDAŃSKI – miasto

Urząd Miasta, ul. Grunwaldzka 20

83-000 Pruszcz Gdański

tel. 58 775 99 21

fax 58 682 34 51

www.pruszcz-gdanski.pl

urzad@pruszcz-gdanski.pl

PUCK

Urząd Miasta, ul. 1 Maja 13

84-100 Puck

tel. 58 673 05 00

fax 58 673 05 33

www.miasto.puck.pl

sekretariat@miasto.puck.pl

SOPOT

Urząd Miasta, ul. Kościuszki 

25/27

81-704 Sopot

tel. 58 521 37 50

www.sopot.pl

ums@sopot.pl

SZCZECIN
Urząd Miasta, pl. Armii Krajowej 1

70-456 Szczecin

tel. 91 424 59 31

fax 91 424 53 22

www.um.szczecin.pl

prezydent@um.szczecin.pl

TRZEBIATÓW
Urząd Miejski

Rynek 1

72-320 Trzebiatów

tel. 91 387 29 84

fax 91 387 26 19

www.trzebiatow.pl

zarzad@trzebiatow.pl

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA POMORSKIEGO
ul. Okopowa 21/27 

80-810 Gdańsk 

tel. 58 32 68 310 

fax 58 32 68 303 

www.pomorskie.eu 

www.urzad.pomorskie.eu 

info@pomorskie.eu

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEGO
ul. Emilii Plater 1 

10-562 Olsztyn 

tel. 89 521 90 00 

fax 89 521 95 69 

www.warmia.mazury.pl 

dum@warmia.mazury.pl

USTRONIE MORSKIE
Urząd Gminy, ul. Rolna 2

78-111 Ustronie Morskie

tel. 94 351 55 35

fax 94 351 55 97

www.ustronie-morskie.pl

ustronie-mor@post.pl

WŁADYSŁAWOWO
Urząd Miasta, ul. gen. Hallera 19

84-120 Władysławowo

tel. 58 674 54 00

fax 58 674 07 63

www.wladyslawowo.pl

um@wladyslawowo.pl

Adresy stowarzyszonych miast i gmin morskich


